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(Állatni polgári fiúiskola Pécsett.)
S z i e b e r t h  Nándor ügyvéd a pécsi állami elemi 
iskolai gondnokság egyik múltkori ülésén, mint 
azt annak idején megírtuk, indítványt terjesz
tett be, hasson oda a város, hogy a kormány 
Pécsett állami polgári fiúiskolát létesítsen, vagy 
ha ez nem volna kivihető, úgy a város létesít
sen polgári fiúiskolát. Az iskolai gondnokság 
úgy határozott, hogy az indítványt irattárba 
helyezi, miután Pécs városa már korábban 
mozgalmat indított egy Pécsett felállítandó ál
lami polgári fiúiskola érdekében. A város ta
nácsa ma délelőtt tartott ülésén foglalkozott az 
üggyel, s miután* arra az időt elérkezettnek 
látja úgy határozott, javasolni fogja a legköze
lebbi közgyűlésnek, írjon fel Pécs városa a 
vallás- és közoktatásügyi miniszterhez az állami 
polgári fiúiskola érdekében.

(A pécs—bátaszéki vasút körül.) A 
Pallós-üggyel kapcsolatban sok szó esik a 
pécs—bátaszéki vasútról is, amgjynek engedé
lyezésére nézve Kossuth Ferencet is megvádol
ják. K o s s u t h  a pécs—bátaszéki vasút engedé
lyezésére nézve az alábbi nyilatkozatot tette:

— Pallós Ignác bűnügyével kapcsolato
san és némely ellenzéki lap támadása folytán 
azért, mert ez ügyben a kornány felügyeletét 
az illető lapok hiányosnak találták, a Magyar 
Távirati Iroda utján a kormány a pécs—báta
széki vasút engedelmezése ügyével kapcsolat
ban arra utal, hogy a vasút engedelmezéseért 
a felelősség nem terheli a mostani kormányt, 
hanem engem, aki a vasút építésére az enge- 
delmet miniszterségem alatt megadtam, egy
úttal pedig a közleményben mintegy gyanúsító 
kijelentés is foglaltatik, nem ugyan az én sze
mélyemre, hanem az akkori állítólagos közben
járókra vonatkozóan, amelyből az következtet
hető, mintha nekünk okunk volna félni a Pal
lós Ignéc „notesz“ feljegyzéseitől. Bár meg
szoktuk már a kormányról való lemondásunk 
óta, hogy mindennemű alaptalan gyanúsítások
kal illetik a mi kormáynunkat, anélkül, hogy 
eddig egyetlen bizonyítékot szolgáltattak volna, 
mégis szükségesnek tartom a jelen esetben 
nyilatkozni a mostani gyanúsításokra vonatko
zóan, minthogy az illető közvélemény egyene
sen nevemet illeti, mint akinek miniszteri tény
kedésére vezethetők vissza a pécs—bátaszéki 
vasút körül esetleg előfordult mulasztások. 
Evégből szükségesnek tartom a következőket 
megállapítani: 1. A szóban levő vasút enge
ddmezősének ügye még miniszterségem előtti 
időből, 1905-ből kezdődik: a közigazgatási be
járás 1905. július 20-án történt, engedelmi 
tárgyalása pedig a hivatali életben képzelhető 
legteljesebb uyivánosság mellett minisztersé
gem alatt 190ő. november 4-én tartatott, me
lyen az épitési tőke a szokott módon állapítta
tott meg 10.500,000 koronában. A vasút épí
tésének biztosítása elhúzódott 1908 végéig és 
akkor is még fönmaradt 365.000 korona törzs
részvénybeli hiány, amelyre nézve, mint évtize
des gyakorlat volt, kimondatott, hogy annak 
fedezetéről az engedelmet kérők (a mostani 
kormány által kiadott félhivatalos közlemény 
tanúsága szerint nem Pallós Ignác, hanem az 
érdekeltség) tartoznak gondoskodni. A vasút 
engedelmezése a törvényhozás hatáskörébe tar
tozván, 1900. április 7-iki kelettel (képviselő- 
házi iromány 1145. szám alatt) törvényjavasla
tot terjesztettem a képviselőház elé. 2. Az 
ideiglenes épitési engedelmet a helyi érdekelt
ség sürgetésére a vállalkozó veszélyére és koc
káztatására ugyancsak az előző kormányok 
számtalan példáját követve és a Ház közleke
désügyi bizottságának határozott javaslatára ki
adtam, de hogy miképpen lehet egy addig ki

fogástalannak ismert vállalkozónak évekkel ké
sőbb elkövetett bűnügyi cselekményeit vissza
hárítani akarni oly időbeli hivatali ténykedé- 
désekre, midőn még kifogástalannak ismertetett, 
ezt én józan eszemmel és tisztességérzésemmel 
megérteni nem tudom. 3. Minthogy a kijárók 
folytán történt állítólagos kedvezést is hangoz
tatja a félhivatalos közlemény, meg kívánom 
állapítani, hogy a vasút ügyében a miniszté
riumban kizáróan a kerület képviselője járt, 
ami képviselői kötelességéből folyt. A „notesz“-t 
illetően pedig most már még inkább kérjük 
annak a közzétételét, hogy tűnjék ki abból, 
történt-e meg nem engedett kijárás és ha tör
tént, a mi időnkben vagy később. 4. Végeze
tül, ha hiba történt volna a vasút engedelme
zése körül, módjában lett volna a mostani kor
mánynak ezt jóvátenni, mert 1910. január hó 
19-től, mikor a Héderváry-kormány hivatalba 
lépett, ugyanazon év julius 17-ig az általam 
már benyújtott törvényjavaslatot, illetőleg az 
engedelmezési föltételeket módosíthatta volna, 
mert az, hogy a vasút a félhivatalos közlemény 
szerint már építésének befejezéséhez közel volt 
akkor, ebben akadályt nem képezhetett, mint
hogy az általam kiadott ideiglenes épitőenge- 
delem szerint a vállalkozó saját veszélyére és 
kockázatára vállalta az építést, tehát semmi ok 
sem forgott fönn, hogy a vállalkozót kíméljék.

E g r y Béla Pécs város országgyű
lési képviselője, kit a Pesti Hirlap ma ki
járással vádolt meg, a következő nyilatko
zatot tette:

— A Pesti Hirlap mai számában „A 
Pallós-ügy rejtélyei“ cimen egy hosszabb 
közlemény jelent meg Fehéri Armand alá
írással, amely a pécs—bátaszéki vasút lé
tesítése körüli kijárásokkal is foglalkozván, 
közleménye utolsó pontjában azt állítja, 
hogy ebben a noteszben az én nevem is sze
repel s azzal fejezi be közleményét, hogy 
óriási fizetségért kijárásra vállalkoztam.

— Ezzel szemben kijelentem, hogy 
merőben koholt valótlanság, az hogy én 
akár Pallós Ignácnak, akár másnak érdeké
ben Pallós Ignáccal, vagy nélküle a pécs— 
bátaszéki vasút létesítése körül akár ezen, 
akár a múlt kormánynál, akár nagy, akár 
kis fizetségért valaha egy lépést tettem 
volna, vagy hogy ily cimen bárkitől egy 
fillért is kaptam volna.

— A pécs—bátaszéki vasút ügyében, 
mint az érdekelt pécsváradi kerületnek volt 
országgyűlési képviselője, akkori választó- 
kerületemnek egyenes felkérésére igenis 
szorgalmaztam a volt koalíciós kereskedelmi 
kormánynál az ezáltal is közgazdaságilag 
nagyfontosságunak jelzett vasút létesítését. 
Ezen közbenjárásom azonban az összefér
hetetlenségi törvény alapján kifejezetten 
megengedett eljárás volt, melyért soha sen
kitől semmit nem kértém és nem is kap
tam. A fizetségért való közbenjárás vádját 
tehát aljas rágalomnak nyilvánítom. Buda
pest, 1913. január 2 9 .  Dr. E g r y  Béla, or
szággyűlési képviselő.

(Ajándékok a városi múzeumnak.)
C z i n g e l i  Árpád gyógyszerész egy régi papír
pénzt ajándékozott a városi múzeumnak. A 
megsárgult nyomású, keskeny papírpénzt, mely 
valamikor 5 pengő forintot képviselt — 1800-ban 
a bécsi városi bank bocsájtotta ki.

(A tehervallomási ivek benyújtása.) A
tehervallomási iveket a régi adótörvény 
alapján minden év január végéig kell be
nyújtani a városi adóhivatalban, amely az 
ivek benyújtására hirdetmények utján szok
ta felhívni az illetőket. A pécsi városi adó
hivatal mindezideig nem bocsájtotta ki e 
felhívásokat Mindezek dacára az adóhivatal 
már most is elfogadja az illetőktől a teher
vallomási iveket. Amint a pénzügyminiszter 
utasítása a napokban megérkezik, az adó
hivatal nyomban ki fogja bocsájtani a felhí
vásokat.

(Lovag Vasváry Györgyné temetése.)
Ma délután 3 órakor temették el a‘ Király-utcai 
Vasváry-házból özvegy lovag V a s v á r y  György- 
nét általánosan megnyilvánult őszinte nagy 
részvét mellett. A temetésen megjelentek az el
hunyt fiának kartársai M i h á l f f y  Ernő dr. jog
tanár vezetésével S z ö n y i ; Ottó dr., T u k a  Béla 
dr., S c h a u r e k  Ráfael dr., W i n k l e r  János dr., 
S z i e b e r t  Frigyes dr. jogtanárok, a jogászifjuság 
nagy számban, azonkívül V i s y  László dr. főis
pán, E r r e t h  János ny. főispán, N e n d t v i c h  An
dor polgármester, M a j o r o s s y  Imre ny. polgár- 
mester, I g a z  Béla dr. kanonok, C s a r s c h  Jenő 
takarékpénztári igazgató, P t a c e k  Viktor az Osz
trák Magyar Bank pécsi fiókjának főnöke, 
G y ö m ö r e y  Zigmond dr. tanitóképezdei igazgató, 
R e é h  György városi tanácsos, P i a t s e k  Zoltán 
dr. ügyvéd, P i a t s e k  Emil dr. főispáni titkár és 
még igen sokan mások az elhunyt nagyszámú 
tisztelői és ismerősei. A temetési szertartást. 
M a g e n h e i m  József belvárosi apátplébános vé
gezte B ő d y  István és H o r t o b á g y i  Józset belvá
rosi káplánok és a kispapok segédlete mellett. 
Az elhunytat a központi temetőben levő csa
ládi sírboltban helyezték nyugalomra.

(A kisajátítási eljárás módosítása.) A
városok rohamos fejlődése érdekében szük
ségessé vált a kisajátítási eljárás módosí
tása. A kormány az eziránti törvényjavas
latot már be is terjesztette az országgyű
lésnek s az a közigazgatási bizottsághoz ke
rült tanulmányozás céljából. Itt azután meg 
is rekedt az ügy. A város tanácsa ma tartott 
ülésén elhatározta, javaslatot fog tenni a 
legközelebbi közgyűlésnek, hogy Pécs vá
rosa Írjon fel a kormányhoz a módositás 
megsürgetése iránt.

(A kis fiú szerencséje.) Tudósítónk 
Írja: A mágocsi óvodából f. hó 28-án délelőtt 
hazafelé tipegett a kis 4 éves Bárány Vilmos. 
Útközben eszébe jutott, hogy nagymamájához 
kellene mennie. Épen akkor ment át az ország
úton, amikor egy alsómocsoládi gazda sebes 
vágtatással hajtott arra. A kocsi elütötte a kis 
fiút, de szerencsére nagyobb baj nem történt. 
A baleset okozója megállás nélkül tovább vág
tatott és kilétét a kocsi oldalán fityegő tábla 
sem árulta el, mert arról biz még a kéteszten- 
dei sarat sem mosták le.

(Auguszta főhercegné a Budapesti 
Corso Moziban.) Szombaton délután Auguszta 
főhercegasszonyt és József Ferenc főherceg a 
főhercegi udvar kíséretében megjelentek a 
Corsó Moziban és végignézték az előadást, 
melynek keretében bemutatásra került: Erzsé
bet királyné" cimü Qháromfelvonásos dráma, 
Sarah Bernhardttal a címszerepben. A főher
cegasszony az előadás után az igazgatóságnak 
legnagyobb elismerését fejezte ki a látottak fö
lött és kilátásba helyezte, hogy a legközelebbi 
jövőben újra meglátogatja a Corsó Mozit. A 
kíséretében részt vettek: Majthényi udvarhölgy, 
Libits udvari tanácsos, Boda főkapitány, Kra- 
tochvil vezérőrnagy, Rákosi udvari titkár és a 
teljes főhercegi udvar. E nagyszabású drámát 
a pécsi Apollo február 3, 4, és 5-én mutat
ja be.

(A Budai Külv. Kath. Kör batyu
bálja). A Pécs-Budai Külv. Kath. Kör tavalyi 
ígéretéhez híven ez idén is február 2-án, 
vasárnap katonazenével nagy batyu bált ren
dez. Belépő-dij tagoknak személyenkint 2 kor., 
nem tagoknak 4 kor. A nőket fizetés helyett 
arra kérik, hogy családonkint ételeket és italo
kat küldjenek. Kezdete este 8 órakor. A tánc 
kezdete csak esti 11 órakor.

(A pécsi Nemzeti Kaszinó táncestélyé
nek elhalasztása.) A pécsi Nemzeti Kaszinó 
igazgatósága közzététeti, hogy a Kaszinó 
február l-ére kitűzött táncestélyét, minthogy 
azon a közbejött udvari gyász miatt a hely
őrség tisztikara részt nem vehetne, egy hét
tel elhalasztotta és pedig február 8-ikár*. 
Kár, hogy a pécsi Kaszinó mulatsága nem 
sikerülhet, de a nagybőjti mulatságon bizo
nyára nem fognak részt venni azok, akik jó 
katolikusoknak tartják magukat.


